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Рассмотрены проблемы существующих методик оценки долговечности эвольвентных зубчатых пере-

дач (ЭЗП), связанные с определением величины предельно допустимого износа и с прогнозированием 

возникновения внезапного отказа. Описана взаимосвязь динамических показателей с процессами изна-

шивания в ЭЗП, позволяющая прогнозировать ограничение ресурса по характеру роста коэффициента ди-

намичности в связи с ростом вероятности заедания. Приведены результаты анализа амплитудно-частот-

ной характеристики (АЧХ) передачи методом быстрого преобразования Фурье, которые позволили оце-

нить динамичность передачи с разными смазочными материалами (СМ) и ранжировать эти материалы по 

их противозадирному действию в зависимости от величины нагружающего момента. Показано, что по 

мере повышения антифрикционных свойств СМ происходит и снижение роста коэффициента динамич-

ности по мере роста нагружающего момента (при использовании пленкообразующей добавки предельное 

значение коэффициента динамичности достигается при нагружающем моменте 2,47 Н·м, а в случае ис-

пользования чистого синтетического масла предельное значение коэффициента динамичности достига-

ется при нагружающем моменте 2,39 Н·м), это в свою очередь, приводит к повышению величины пре-

дельно допустимого износа и к увеличению ресурса по критерию изнашивания (в случае использования 

синтетического масла с пленкообразующей добавкой ресурс ЭЗП выше в 10—11 раз, чем в случае исполь-

зования чистого синтетического масла). Выявлена зависимость амплитуды колебаний вращающего мо-

мента на быстроходном валу ЭЗП от вида СМ. Предложена новая методика прогнозирования ресурса 

ЭЗП, с учетом роста коэффициента динамичности. 
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Abstract 

The article describes the problems of existing methods for assessing the durability of involute gears associated 

with determining the maximum permissible wear and predicting the occurrence of sudden failure. The relationship 

of dynamic indicators with wear processes in involute gears is described, which makes it possible to predict re-

source limitation by the nature of the growth of the dynamic coefficient due to the increase in the probability of 

jamming. The results of the analysis of the amplitude-frequency response of the transmission by the fast Fourier 

transform method are presented, which allowed not only to evaluate the dynamism of the transmission with dif-

ferent lubricants, but also to rank these materials by their extreme pressure action depending on the magnitude of 

the loading moment, at a given limit value of the dynamic coefficient. It is shown that as the antifriction properties 

of the lubricant increase, the growth of the dynamism coefficient decreases as the loading moment increases (when 

using a film-forming additive, the limiting value of the dynamism coefficient is reached at a loading torque of 

2.47 N·m, and in the case of using pure synthetic oil, the limiting value of the dynamism coefficient is reached at 

a loading torque of 2.39 N·m), this in turn leads to an increase in the maximum permissible wear and to an increase 

in the resource according to the wear criterion (in the case of using synthetic oil with a film-forming additive, the 

resource of the involute gear is 10—11 times higher than in the case of using pure synthetic oil).The dependence 

of the amplitude of the torque oscillations on the high-speed shaft of the involute gear transmission on the type of 

lubricant is revealed. Analytical dependences of the dynamic coefficient on the load for different lubricants are 

obtained. The dependence of the wear limit on the type of lubricant is proposed. A new method of predicting the 

resource of an involute gear is proposed, taking into account the growth of the dynamic coefficient.  

Keywords: involute gears, wear, service life, dynamic coefficient, wear intensity, durability, lubricants, film-

forming additives, wear, jamming, wear resistance. 
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